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detaljerede regler for virksomhedèrnes kal- 
kulationer for at finde frem til' det pris- 
grundlag, der skal benyttes ved afgiftens 
beregning. Dette afgiftsmæssige prisbin- 
dingssystem vil fremtidig falde bort. 

Ved at omlægge spiritusbeskatningen til 
en ren mængdebeskatning vil man samtidig 
opnå, at de'. særlige regnskaber, som virk- 
somliederne skal føre af hensyn til afgiftens 
beregning og betaling, i højere grad kan af- 
passes efter de regnskaber, som virksom- 
hederne i forvejen1 må føre af hensyn til c1e 
særlige banderolebestemmelser, som gælder 
for vin og spiritus, og som bl. a. har til 
formål at sikre publikum imod, at varerne 
forhandles under forkerte oprindelsesbeteg- 
nelser m. v; Banderolebestemmelsernes over- 
holdelse sikres ved -'et særligt regnskabs- 
system, der giver mulighed for at følge vare- 
mængderne fra det ø j eblik, då de indføres 
eller fremstilles her i landet, og indtil de 

, banderOlerès i salgsfærdig stand; 
Ved at omlægge en værdibeskatning til 

en mængdebeskatning vil de- dyrere varer 
opnå en, afgiftslempelse, medens de billigere 
varer vil få en afgiftsforhøjelse. Den hid- 
tidige meget høje værdibeskatning har været 
særlig fordelagtig for de billigste varer, og 
dette har medført, at importen i de : senere 
år er blevet presset over på billigere kvali- 
teter. Den foreslåede afgiftsomlægning vil 
bevirke, at varer af bedre kvalitet kan 
komme ned i et rimeligere prisleje. Ved at 
dele vareområdet i -to grupper, nemlig 
akvavit og snaps på den ene side og alle 
andre: spirituosa på den anden side, bliver 
det muligt at neutralisere' den afgiftsstig- 
ning, som den her i landet almindeligste 
vare ellers ville blive udsat for. 

Afgiftssatserne foreslås, sat til 81 kr. 30'øre 
pr. I af 100 pot. alkoholstyrke for akvavit 
og snaps og-til 120 kr. pr. l af 100 pot. 
alkoholstyrke for anden 'spiritus; Afgifts- 
belastningen for akvavit og snaps vil her-' 
ved blive ca. 10 pet. lavere end under den 
gældende beskatning.  ̂ ' 

Som eksempler på, hvad afgiftsomlæg- 
ningen vil betyde for de/enkelte vhrer,, kan 
jeg nævne, at spiritusafgiften for en hel- 
flaske Ålborg Akvavit  vil falde 홢 med ca. 
2 kr. 25 . øre og for en almindelig flaske 
cognac: med ca. 10 kr. Samtidig vil spiritus- 

afgiften af en flaske billig importeret whisky 
stige med ca. 9 kr. 

I lovforslagets bemærkninger er der 
nærmere gjort rede for de provenumæssige 
virkninger af afgiftsreformen. Ved en, om- 
lægning, således at det gældende beskat- 
ningsniveau bliver opretholdt uændret for 
de to varegrupper, ville dér- i de t  første år 
efter ændringen indkomme et merprovenu i 
statskassen, 'som anslås til 12-13 mill. kr. 
Den foreslåede: afgiftslempelse for akvavit 
og snaps må imidlertid ventes at medføre 
et provenutab. Under forudsætning af en 
forholdsvis beskeden: forøgelse af den for- 
brugte våremængde; vil provenutabet i det 
første år blive opvejet af de ovennævnte 
12-13 mill. 'kris merprovenu. Jeg mener 
derfor at kunne; regne med, at provenuet 
af spiritusbeskatningen i finansåret 1969:.70: 

- vil blive opretholdt på det niveau, der 
lægges til grund for finanslovforslaget- for 
1969-70,' nemlig godt 500 mill. kr. 

'Ved, ttdarbejdelsen af lovforslaget er der 
: i øvrigt foretaget en række ændringer af 
teknisk karakter, hvorved bestemmelserne 
er bragt på linje med bestemmelserne i nyere 
afgiftslove. ' 홢 , 

Det andet lovforslag vedrørende be'- 
skatningen af drikkevarer, som jeg har den, 
ære at fremsætte for folketinget, indeholder 
de ændringer af teknisk karakter i loven 
om afgift af spiritus, vin og øl, som det: er. 
nødvendigt at foretage,- når spiritus gøres 
til genstand for beskatning i en særlig lov. 
" Idet jeg i øvrigt skal henvise til bemærk- 
ningerne til de to lovforslag, anbefaler jeg- 
forslagene til dét høje 'tings velvillige og 
hurtige b ehåndling. Af hensyn til brancheris. I ' 
og, toldvæsenets arbejde med overgangen til 
den nye afgiftsform: ville det være ønskeligt, 
om lovforslagene kunne vedtages inden ud- 
gangen af februar måned 1969. 

Jeg skal endvidere tillade mig for, det 
høje ting at fremsætte forslag til lov om 
ændring af lov om afgift af benzin. 

Dette lovforslag; går ud på at ændre ben- 
zinafgiftslovens § 5, stk. 2, 2. punktum, så- 
ledes, at der som hidtil kan' anvendes af- 
giftsfri benzin til drift af h1stvogne m. v., 
som benyttes: af erhvervsvirksomheder in- 
den for virksomhedernes egne områder. Når 
dette spørgsmål rejses, hænger det sammen 
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med, at visse fabriksområder er anset for 
at være åbne for almindelig færdsel, og 
motorkøretøjer og traktorer, som benyttes 
inden for disse områder, skal derfor regi- 
streres hos politiet. Køretøjerne vil i så 
fald være afskåret fra at anvende afgiftsfri 
benzin, og da dette må anses for ubilligt, 
har justitsministeren i det fremsatte forslag 
om ændring af færdselsloven bl. a. foreslået 
en ændring af lovens § 11, hvorved det bli- 
ver muligt at godkende disse køretøjer til 
den pågældende kørsel uden egentlig regi- 
strering. For benzinafgiftslovens vedkom- 
mende foreslås ændringen gennemført ved 
at ændre fritagelsesbestemmelsen i § 5, stk. 
2, 2. punktum, vedrørende landbrugets trak- 
torer til også at omfatte vare- og lastmotor- 
køretøjer samt traktorer, som godkendes 
efter den nye regel i færdselsloven. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale dette 
til det høje tings velvillige behandling. 

Jeg skal endvidere tillade mig for det 
høje ting at fremsætte forslag til lov om 
ændring og senere ophævelse af lov om ned- 
slag i skatteansættelsen for folkepensionister 
m. fl. 

Forslaget handler om de særlige nedslag 
i indkomstansættelsen for invalidepensio- 
nister, folkepensionister og andre ældre per- 
soner med mindre indkomster. Det går for 
det første ud på at tilpasse nedslagsreglerne 
til stigningen i de forskellige pensionsydelser 
fra skatteåret 1968-69 til skatteåret 1969-70. 
For det andet foreslås nedslagsreglerne helt 
afskaffet ved overgangen til kildeskat, den 
1. januar 1970. Den foreslåede regulering 
af nedslagsreglerne vil derfor kun få virk- 
ning for den indkomstskat, der skal betales 
fra udgangen af skatteåret 1968-69, og ind- 
til kildeskatten træder i kraft. For stats- 
indkomstskatten o'g folkepensionsbidraget 
drejer det sig om skatten for første halvår 
af skatteåret 1969-70. For kommuneskatten 
og de kirkelige afgifter vil der blive tale om 
de terminer af skatteåret 1969-70, hvis sidste 
rettidige betalingsdag ligger forud for den 
1. januar 1970. Det svarer i nogle kom- 
muner til et: halvt års skat og i andre 
kommuner til noget mere. Efter denne dato 
vil de nu foreslåede regler medføre, at de 
invalidepensionister, folkepensionister m. n., 

der hidtil har haft nedslag, får deres ind- 
komstskat forhøjet. Det er dog tanken, at 
der skal ydes kompensation herfor gennem 
forhøjelse af de forskellige offentlige pen- 
sionsydelser, og jeg kan oplyse, at social- 
ministeren senere i dette folketingsår vil 
fremsætte lovforslag herom. 

Den foreslåede regulering af nedslags- 
reglerne for skatteåret 1969-70 omfatter 
såvel det indtægtsbestemte nedslag som det 
faste nedslag. 

Det indtægtsbestemte nedslag gives bl. a. 
til folkepensionister, enkepensionister og 
illvalidepensionister, der får pension efter 
de gamle regler. Det udgør for skatteåret 
1968-69 7.000 kr., men det kan aldrig over- 
stige forskellen mellem maksimalindkom- 
sten på 18.000 kr. og den skattepligtige 
indkomst. Efter forslaget skal nedslags- 
beløbet forhøjes fra 7.000 kr. til 8.000 kr. 
og maksimalindkomsten fra 18.000 kr. til 
20.000 kr. For de fleste folkepensionister 
m. v., der kun har mindre indtægter ud 
over pensionen, vil disse forhøjelser bevirke, 
at normale stigninger i pensionen fra ind- 
komståret 1967 til indkomståret 1968 ikke 
medfører skattestigninger. 

Det faste nedslag gives til invalidepen- 
sionister, der får pension efter de ny regler. 
Det udgør for skatteåret 1968-69 3.000 kr. 
uanset indkomstens størrelse. Efter forsla- 
get skal beløbet forhøjes til 3.500 kr. For 
de invalidepensionister, der ikke har andet 
at leve af end pensionen, vil denne for- 
højelse bevirke, at skatten af normale pen- 
sionsstigninger fra indkomståret 1967 og til 
indkomståret 1968 vil blive væsentligt lavere 
end skatten af tilsvarende merindtægter hos 
landré skatteydere, der ikke har ret til ned- 
slag. 

De foreslåede ændringer af nedslagsreg- 
lerne vil medføre provenùtab, der for første 

: halvår af skatteåret 1969-70 rent skønsmæs- 
sigt kan anslås til ca. 12 mill. kr. på stats- 
indkomstskatten og: til ca. 3 mill. kr. på 
folkepensionsbidraget. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til folketingets hurtige og vel- 
villige behandling. 

Jeg skal endvidere tillade mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om udskriv- 
ning af indkomst- og formueskatten til staten 
for skatteåret 1969-70. 


